
کنش رسانه ها به سخنان رئیس جمهور  وا
در نشست خبری

همه تمجید کردند جز »کیهان«
اظهارات  به  جالبی  کنش های  وا اصولگرا  نشریات 
رئیس حمهور در نشست خبری داشتند. روزنامه دلواپس 
نه   ، رئیس جمهور خبری  نشست  »در  نوشت:  جوان 
پرسش ها چنگی به دل زد، نه پاسخ ها. از نظر ژورنالیستی 
پایان این نشست چیزی به داشته های خبری و تحلیلی 
یک روزنامه نگار اضافه نکرد. اما از جهت عمومی و تجربه 
اد و روحانی خوب بود.  نشست های خبری احمدی نژ
کسی  که  می زند  حرف  همگان  با  به گونه ای  پزشکیان 
دو  آن  برخلاف  دارد،  دعوا  ما  با  او  بگوید  نمی تواند 
گی چیز کمی نیست و به او در  رئیس جمهور اسبق! این ویژ
ادامه کمک خواهد کرد. پزشکیان دنبال جواب های شاذ یا 
جلب توجه، تحریک، جریان سازی کاذب و خبرسازی برای 
خارجی ها هم نبود. باز برخلاف آن دو رئیس جمهور اسبق! 
می توان گفت به پرسش های معدودی که خوب بود، پاسخ 
کافی یا روشن نداد. اما وجه خوب این پاسخ ها این بود که 
می توانست وعده بی خود بدهد که نداد. مثلا درباره گرانی ها 
که چند پرسش وجود داشت، نگفت آنچنان رونقی ایجاد 
می کنم که بیا و ببین! حتی درباره ناترازی ها گفت حل آن ها 
شق القمر می خواهد.« روزنامه دلواپس وطن امروز هم در 
تحلیل نشست خبری و سخنان و مواضع پزشکیان، ضمن 
استقبال از مواضع رئیس جمهور در حوزه سیاست خارجی 
نسبت به ادبیات و نحوه پاسخگویی او ابراز نگرانی کرد اما 
در عین حال نوشت: »مواضع آقای رئیس جمهور در حوزه 
سیاست خارجی مواضع درستی بود. هم در حوزه همکاری 
با چین و روسیه، هم در موضوع تداوم دیپلماسی کاهش 
اختلافات با همسایگان که در دولت شهید رئیسی دنبال 
می شد و هم در موضوعات مربوط به مواضع ایران در قبال 
رژیم صهیونیستی، اروپا و آمریکا، مواضع آقای رئیس جمهور 
در مجموع خوب و قابل دفاع است. با این حال آنچه 
به شدت نگران کننده است، ضعف مفرط آقای رئیس جمهور 
در بیان این مواضع است به گونه ای که بعضا می تواند برای 
کشور دردسرساز شود.« این روزنامه نوشت: »به هر حال 
نشست خبری آقای رئیس جمهور نشان داد باید فکری 

اساسی برای ادبیات پزشکیان کرد.«

   کیهان انتقاد کرد
کیهان اما به رئیس جمهور انتقاد کرد و نوشت: »آن طور 
که آشکار شد، رئیس جمهور در پاسخ، پیرامون فتنه ۸۸ 
بحث کرد اما آن را اعتراض و عیب در وجود اهل فتنه نامید 
ک مساله است  و نشان داد آنچه ارائه کرد یا خطا در ادرا
یا عدم پذیرش حقیقت. رئیس جمهور از پاسخ به کیهان 
طفره رفت و باید پرسید؛ شعار »انتخابات بهانه است- اصل 
نظام نشانه است« عیب و اعتراض است؟ یا غلط فتنه و 
براندازی؟ اوباش از حامیان مدعی اصلاحاتِ فتنه جرأت 
کردند،  گرفتند و به تصویر امام عظیم الشأن بی حرمتی 
پرچم های حضرت اباعبدا... الحسین)علیه السلام( را در 
روز عاشورا آتش زدند، رئیس جمهور ما می گوید این نگاه 
شماست، این بر اساس نگاهی است که شما دارید... آن 
حامیان فتنه امروز توانمند هستند و می خواهند کمک 
کنند، پس چطور می خواهیم وفاق داشته باشیم؟ این 
عیب ها را نادیده می گیریم! آقای پزشکیان، عوامل فتنه ۸۸ 
تحریم را سر سفره ملت گذاشتند، شما معتقدید اعتراض رخ 
داده و عیب وجود دارد؟ آن عده از فتنه گرانی که آنها را به کار 
گرفته اید، با این سابقه سیاه می خواهند »زیر لوای اعتقاد 
به اسلام و رهنمودهای مقام معظم رهبری« عمل کنند؟ 
آنها که فتنه ۸۸ را انکار می کنند، بدانند میان سران فتنه 
و اوباما نامه نگاری شده بود و آنها کشور را تحت »حکومت 
استبدادی«، »رژیمی   خشن« و »دیکتاتوری« توصیف کرده 
بودند. نمایندگان جنبش سبز به آمریکایی ها گفته بودند 
تحریم ایران باید به صورت شوک وارد شود!« این روزنامه 
گاف های پزشکیان در نشست  برخی  اشاره  با  اصولگرا 
خبری  نوشت: »درست است که آقای پزشکیان هنوز از 
ج نشده و مرتبا  بهت ناشی از پیروزی اش در انتخابات خار
ح می کند، اما  این موضوع را در سخنرانی های خود مطر
کنون  منصوبان وی باید او را به این واقعیت برسانند که او ا
رئیس جمهوری اسلامی ایران است و مواضع او درباره 
مسائل مختلف، به ویژه مسائل خارجی مورد توجه و بررسی 
قرار می گیرد و خدای نکرده هر نوع ضعف در بیان مواضع 
می تواند برای کشور هزینه ساز بوده و دردسر درست کند. 
پاسخی که آقای پزشکیان درباره شلیک موشک فراصوت 
یمن به سرزمین های اشغالی به خبرنگار الجزیره داد حقیقتا 
تاسف آور بود. این تاسف بیشتر متوجه اطرافیان، معاونان و 

مشاوران وی به ویژه وزارت امور خارجه است.«

   توصیه جمهوری اسلامی به پزشکیان
روزنامه جمهوری اسلامی که میانه رو است هم نوشت: 
»رئیس جمهور پزشکیان در مصاحبه ای که اولین مصاحبه 
با خبرنگاران رسانه های داخلی و خارجی بود، برنامه روشنی 
که نشان بدهد قرار است محوری ترین تعلیم نهج البلاغه 
یعنی عدالت در زندگی مردم ایران جاری شود ارائه نداد. 
و  جمهوری  ریاست   انتخاباتی  تبلیغات  در  که  کسی   از 
مناظره هایش با رقبا به پیروی از مولای متقیان گردن خود 
را گرو گذاشت و قول داد به آنچه از نهج البلاغه در آن کارزار 
انتخاباتی می خواند عمل کند، هنوز هم وعده می دهد و در 
عین حال که از حرف های خود عدول نکرده ولی نشانه ای 
از عمل به آن وعده ها در زندگی مردم و عرصه اقتصادی 
دیده نمی شود. جامعه با رئیس جمهورشدن دکتر پزشکیان 
قدری آرام شده، مردم تا حدودی امیدوارند، رئیس جمهور 
که در  و بعضی از دولتمردانش می گویند به وعده هائی 
از  نیست.  کافی  این  ولی  وفاداریم  داده ایم  انتخابات 
، دو ماه و نیم و از پایان مرداد که زمان  انتخابات ۱۵ تیر
استقرار دولت چهاردهم بود، یکماه گذشته. درست است که 
این مدت برای عملی شدن بسیاری از وعده ها کافی نیست 
گذشته،  ولی برای متوقف ساختن روش های نادرست 
جلوگیری کردن از اقدامات غلط و ممانعت از گران شدن ها 
زمان مناسبی است. مردم می پرسند چرا تغییری به وجود 

نیامده است؟

آرمان ملی – مطهره شفیعی: هر چه می گذرد تقلای 
کانی برای بقا در بهشت و از سوی دیگر تلاش مخالفان  زا
عملکرد او برای برکناری اش شدت می گیرد. عضو شورای 
شهر تهران روزگذشته، با بیان اینکه داستان منتقدان 
شهردار تهران قصه پرغصه ای است که امروز و دیروز شروع 
نشده است، گفت: این موضوع ربطی به انتخابات ریاست 
کانی در  جمهوری ندارد هرچند اقدامات اشتباه آقای زا
انتخابات به شورای ششم آسیب  زده اما بیش از دو و نیم 
سال و پس از ۶ ماه از انتصاب ایشان، جمعی از اعضا به این 
نتیجه رسیدند که شهردار کارآمدی لازم برای مدیریت شهر 
را ندارد. مهدی اقراریان ادامه داد: آیا فکر می کنند فشار به 
؛ ما از  منتقدان باعث عقب نشینی آنها خواهد شد؟ خیر
ابزار خود استفاده خواهیم کرد. در مورد تحقیق و تفحص 
همکاری نشد و ما در مورد مسکن تحقیق و تفحص می کنیم 
تا کمیسیون شهرسازی موضوع را بررسی کند. اقراریان 
گر روند در شهرداری تهران اصلاح نشود  با بیان اینکه ا
مجبوریم در خصوص اقداماتی که برای فشار واردکردن 
انجام می شود با مردم صحبت کنیم، یادآور شد: بدانید که 
اعضای شورا تا پایان کار می مانند اما تجربه سیاسی شما 

نشان می دهد که تا پایان نمی مانید.

کانی در هیات دولت  چالش حضور زا
کانی ندارند  از سوی دیگر اهالی پاستور هم دلخوشی از زا
و حضور او در هیات دولت چندان مورد رضایت نیست. 
در روزهای گذشته وزیر راه دولت انتقادات تندی را روانه 
کانی کرد. فرزانه صادق در اظهاراتی که برخی آن را پیام  زا
کانی، شهردار تهران می دانند،  و طعنه ای به علیرضا زا
گفت: »آنچه در چند سال اخیر در سیاست گذاری شهر 
خ داده است قابل دفاع نیست، موقعیت ویژه و  تهران ر
چالش های شهر تهران ایجاب می کند که تصمیم سازی ها 
و تصمیم گیری ها در آن، در سطح کلان تری همچون هیات 
وزیران انجام شود. ابرمشکلات پایتخت فقط در شهرداری 
کمیسیون های آن قابل حل نیست و نیازمند  تهران و 
تصمیم های هیات وزیران و البته اجرای آنهاست.« فعالان 
سیاسی هم انتقاداتی داشتند مانند غلامعلی رجایی، فعال 
سیاسی که اظهارداشت: روحیه آقای پزشکیان همین 
است. هر کس جای آقای پزشکیان بود قطعا عذر آقای 
کانی را از حضور در جلسات هیأت دولت می خواست.  زا
کانی در جلسات هیأت وزیران یک وصله  حضور آقای زا
کانی در شهرداری  زا آقای  آنقدر  ناچسبی است چون 
عملکرد نامطلوبی دارد که صدای اعضای شورای شهر 
هم درآمده است. دولت می تواند مشکلات تهران را به 
شکل های دیگری حل کند. در مجموع آن قاطعیت لازم 
در انتصابات دولت مشاهده نمی شود. سخنگوی جبهه 
کانی در  اصلاحات نیز با انتشار توئیتی از حضور علیرضا زا
جلسات هیات دولت انتقاد کرد. جواد امام سخنگوی 
نوشت:  ایکس  اجتماعی  شبکه  در  اصلاحات  جبهه 
»جالب است! کسی که مدعی بود که نمی گذارد پزشکیان 
رئیس جمهور شود امروز چگونه رویش می شود در جلسات 

کانی برای بهبود  هیات دولت شرکت کند واقعا که…!؟« زا
شرایط به دیدار دولتی ها می رود چنانکه شهردار و جمعی 
از معاونان و مدیران شهرداری تهران با وزیر کشور دیدار و 
در خصوص مهم ترین مسائل و مشکلات شهری در پایتخت 
کانی در این دیدار گزارشی  با وی گفت وگو کردند. علیرضا زا
از عملکرد شهرداری در حوزه های مختلف پایتخت به 
اسکندر مومنی ارائه کرد. وی موضوعاتی از جمله حمل 
و نقل عمومی، آسیب های اجتماعی، مدیریت بحران، 
ح و برای همکاری  حفظ حریم شهر و سایر حوزه ها را مطر
و هماهنگی شهرداری با دولت چهاردهم اعلام آمادگی 
کید کرد: مردم نسبت  کرد. وزیر کشور نیز در این دیدار تا
به عملکرد دستگاه های دولتی و عمومی، تفاوتی قائل 
نیستند؛ بنابراین همه باید در هر جایگاه برای خدمت به 
مردم در تعامل باشیم. مومنی همچنین با اشاره به اقدام 
جهادی مدیریت شهری در حوزه آسیب های اجتماعی 
به ویژه جمع آوری معتادان متجاهر و افزایش ظرفیت 
نگهداری شان تصریح کرد: این اقدام نمونه یک کار مشترک 
موفق برای حل نگرانی مردم بوده که در حال انجام است. 
وی با اشاره به ضعف در حوزه حمل و نقل عمومی و 
کید کرد: در این بخش باید ظرفیت ها را  انتظارات مردم تا
افزایش دهیم؛ به گونه ای که مردم تفاوت چهره شهر را در 
بخش حمل و نقل مشاهده کنند. وزیر کشور همچنین 
آمادگی دولت را برای مشارکت در تامین حمل و نقل عمومی 
و تقویت این بخش، اعلام کرد و در عین حال بهره گیری از 
خودروهای برقی را نیز راه حل خوبی برای کمک به کاهش 
آلودگی هوا دانست که البته نیازمند حل مشکلات مربوطه 

با بهره گیری از تجارب گذشته است.

 پرونده خانه چه شد؟
کانی  رئیس شورای شهر هم چند صباحی است از زا
حمایت نمی کند. چمران دیروز در خصوص اظهارنظر یکی 
از نمایندگان مجلس در رابطه با عدم نظارت شورا بر عملکرد 
شهردار با اعلام اینکه دقیق ترین کار برای نظارت حسابرسی 
کید  است و ما تمام مسائل ریز و درشت مالی را می بینیم تا
ح  کرد: حسابرس بر اساس وظیفه خود تمام موارد را مطر
می کند. علاوه بر این اعضا به صورت نقدکننده جدی مسائل 
مربوط به شهردار را بررسی می کنند و تذکر می دهند و تذکرات 
را به سوال تبدیل می کنند. دوستانی که صحبت می کنند 
باید مباحث را اثبات کنند. وی افزود: »ما در دستور قرار 
دادیم که شهردار در مورد مسکن توضیح دهد؛ چه سوال 
مطرح شده باشد و چه نشده باشد.« این در حالی است که 
کانی روز دوشنبه در آیین تکریم کارکنان شهرداری تهران  زا
و بیست و سومین جشنواره شهید رجایی گفت: ما نسبت 
به پرسنل وظیفه داریم که بخشی از آن ناظر بر حقوق و 
مزایاست که بتواند آرامش و آسایش به همراه داشته باشد. 
بخش دوم مسکن است که به زودی در جلسه رسمی مسیر 
خانه دارشدن تمام کارکنان طی سه مرحله در دستور کار قرار 
، ۶ هزار نفر  کانی با بیان اینکه از ۹۳ هزار و ۸۰۰ نفر می گیرد. زا
از موهبت خانه دارشدن در گذشته بهره مند شدند، گفت: 
البته ۱۳ هزار نفر نیز در تعاونی ها ثبت نام کردند اما با مشکل 
مواجه هستند و در اولویت ما قرار دارند. مابقی کارکنان 
خدمتی از باب مسکن دریافت نکرده اند. شهردار تهران با 
کید بر اینکه ما متعهد بودیم در کنار اصلاح حقوق و مزایا  تا
به مسکن نیز توجه کنیم، یادآور شد: حقوق کارمندی کفاف 

اجاره مسکن را در تهران نمی دهد.
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پیام شورای شهر به شهردار 

کانیشماتاپایاننمیمانید! قایزا آ
    حضور شهردار در جلسات هیات دولت با اعتراض مواجه شد 

سیاست خارجی یکی  آرمان ملی-  حمید شجاعی: 
از حوزه های مهمی بود که مسعود پزشکیان چه در زمان 
انتخابات و چه پس از آن در دولت چهاردهم  روی آن مانور 
داده و همواره نیز به حل و فصل مسائل بین المللی بر اساس 
کید داشته است. از طرفی حاجت به  کره و گفت وگو تا مذا
گفتن نیست که بخش مهمی از مشکلات داخلی به ویژه در 
حوزه اقتصادی به بحث تحریم های بین المللی باز می گردد 
و اتفاقا دولت های مختلف نیز برنامه های خاص خود را برای 
حل و فصل و فصل این مساله و به طور کل خنثی سازی و 
رفع سازمان تحریم های اعمال شده قرار داده اند. حال اینکه 
پزشکیان نیز از همان ابتدا بر لزوم رفع تحریم ها و گفت وگو 
کید  کره شفاف و منطبق بر منافع ملی با غربی ها تا و مذا
داشته است. غربی ها به واسطه اتهامات واهی مبنی بر ارسال 
موشک های بالستیک از سوی ایران به روسیه کشورمان را 
مورد تحریم قرار داده اند. مساله ای کاملا غیرواقعی که مشخص 
نیست غربی ها بر اساس چه سند و مدرکی چنین ادعای 
باطلی می کنند. این در حالی است که برجام به عنوان توافق 
بین المللی میان ایران و غرب در شرایط کما به سر می برد و به 
قرائت بسیاری از تحلیلگران امید چندانی به احیای آن وجود 
ندارد و سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه نیز در نخستین 
نظرات خود پس از وزارت اشاره کرده بود که برجام در شرایط 
فعلی سخت احیا شود. مساله جایی مهم تر و قبل توجه تر 
می شود که بدانیم رئیس جمهور قرار است یکشنبه هفته 
آینده برای شرکت در هفتاد و نهمین مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد به نیویورک سفر خواهد کرد و تبعا در آنجا جدای 
از سخنرانی در مجمع عمومی و اعلام مواضع در حاشیه این 
نشست نیز با سران کشورهای خارجی به ویژه اروپایی ها به 
گفت وگو و رایزنی خواهد پرداخت. البته پزشکیان در این 
سفر تنها نخواهد بود و دیپلمات کارکشته و با تجربه ای مثل 
سیدعباس عراقچی در قامت وزیر خارجه را در کنار خود 
خواهد داشت و عراقچی نیز قطعا برای حل و فصل مسائلی 
مثل توافق هسته ای، روابط دوجانبه و... از ظرفیت دیپلماسی 
در نیویورک استفاده خواهد کرد. نکته مهم این است که دولت 
کره ای که  کره باور دارد؛ اما مذا پزشکیان به گفت وگو و مذا

منافع و حقوق ملت ایران در آن لحاظ شود و تحریم را از سر 
کره چه با اروپایی ها باشد و چه  ایران بردارد. حال این مذا
آمریکایی ها. چنانکه رئیس جمهور در نشست خبری خود نیز 
به این موضوع اشاره کرد و گفت: »ما به چارچوب برجام پایبند 
بودیم و باز هم به دنبال حفظ تعهدات هستیم. آنها پاره کردند، 
ما در چارچوب سازمان انرژی اتمی کار خود را پیش می بریم. 
آن ها به تعهدی که نوشتند پایبند باشند ما هم به تعهدات 
خود پایبند می شویم. آنها به حقوق مردم ما احترام بگذارند 
و برای ایران توطئه نچینند.« لذا به نظر می رسد در چنین 
شرایطی سفر مسعود پزشکیان به نیویورک با دستاوردهای 
زیادی همراه باشد. چرا که از سویی نگاه های منفی و تحریف 
شده نسبت به ایران را از بین می برد و از طرف دیگر نیز می توان 
از ظرفیت گفت وگو با سران کشورها و مقامات دیپلماتیک 
شرایط را برای احیای برجام یا ایجاد ساز و کار برای رسیدن به 
یک توافق جامع جدید با هدف رفع تحریم ها و تسهیل تجارت 

ایران با سایر کشورها مهیا کند. 

 ظرفیت دیپلماسی
هر چه بیشتر به اواخر شهریورماه می رسیم همه نگاه ها 
به مجمع عمومی سازمان ملل، سخنرانی رئیس جمهور 
و رایزنی های سیاسی و دیپلماتیک در حاشیه آن دوخته 
می شود. جایی که بسیاری از توافقات یا قرارها برای آغاز 
کرات از آن شروع می شود. در چنین شرایطی  گفت وگو و مذا
کرات حاشیه  به نظر می رسد که گویا اتفاقات مهر ۹4 و مذا
سازمان ملل که در ان زمان از سوی محمدجواد ظریف 
صورت می گرفت و در نهایت به انعقاد توافق برجام انجامید. 
۹ سال بعد یعنی در مهر ۱4۰۳ و این بار با حضور سیدعباس 
پیش  چندی  که  عراقچی  خورد.  خواهد  کلید  عراقچی 
در گفته بود: »ایران آماده برگزاری گفت وگوهای معقول، 
منطقی و بر اساس احترام متقابل و عزتمند با اروپا برای 
طرف   ۲ نگرانی های  شدن  برطرف  و  سوءتفاهم ها  رفع 
گر اروپا واقعا می خواهد اعتمادی ایجاد شود، راه  است. ا
گفت وگوهای عزتمندانه و از موضع برابر و بر اساس  آن 
احترام متقابل است و ما برای گفت وگو آمادگی داریم.« در 

همین راستا وزیر امور خارجه در حاشیه نشست خبری 
رئیس جمهور درباره احتمال آغاز گفت وگوها در حاشیه 
نشست مجمع عمومی سازمان ملل اظهار داشت »در 
کرات  جریان نشست مجمع عمومی سازمان ملل برای مذا
در خصوص برجام آمادگی داریم. انجام این گفت وگوها 
بستگی به این دارد که شرایط چگونه فراهم شود. به هر 
کرات آمادگی داریم و در این رابطه به  حال ما برای آغاز مذا
گذار شده  معاونت سیاسی و بین الملل مسئولیت هایی وا
است.« به نظر می رسد در این سفر پزشکیان عراقچی و 
سایر تیم دیپلماتیکِ همراه با برنامه مشخصی در نیویورک 
حاضر شوند و وزیر خارجه نیز به گفته خود چند روز بیشتر 
در نیویورک خواهد ماند و در سطح دیگر دیدارها و رایزنی ها 
را ادامه خواهد داد. حال باید دید در مجموع این سفر چه 
کرات مردان  دستاوردهایی برای ایران خواهد داشت و مذا
سیاست خارجی دولت جدید تا چه میزان در رفع تنش ها، 
رفع تحریم ها و احیای توافق هسته ای یا رسیدن به توافقی 

جدیدی مفید و موثر خواهد افتاد. 

 دیدار با مکرون در نیویورک
روز دوشنبه بود که رئیس جمهور در نشست خبری با 
کید  کره با آمریکا را رد نکرد؛ اما تا اهالی رسانه دیدار و مذا
گر حق و حقوق ما را رعایت کند دعوا نداریم.  کرد آمریکا ا
ما می خواهیم در مملکت خود در امنیت رشد کنیم. ما را 
تهدید و تحقیر نکنند ما زیربار تحقیر نمی رویم. در همین 
در  مجلس  علنی  صحن  حاشیه  در  پزشکیان  نیز  راستا 
خصوص شروط خود برای دیدار با مقفامات آمریکایی اظهار 
داشت: اول اینها دوستی خود را ثابت کنند بعد موارد دیگر 
ح می شود. وی در خصوص موارد اثبات این دوستی  مطر
گفت: اول این اوضاع و احوال، تهدیدها و جنگ و خونریزی 
را جمع کنند بعد آن وقت ببینیم چه کاری می توانیم انجام 
کشورهای  که از طرف  دهیم. رئیس جمهور در این باره 
کرد:  کره داشته بیان  اروپایی درخواست ملاقات و مذا
ان شاءا... قرار است با مکرون و دبیر شورای اتحادیه اروپا 

ملاقات کنم. 

»آرمان ملی« اقدامات احتمالی در سفر رئیس جمهور به نیویورک را بررسی می کند

کره در خصوص احیای برجام  از رفع تحریم ها تا مذا
کره می کنم        مسعود پزشکیان:  با مکرون در نیویورک مذا

دبیر کانون صنفی استادان دانشگاه:
 دانشگاه جای نگاه امنیتی نیست

آرمان ملی: رئیس دانشگاه تهران بالاخره 
تغییر کرد، اما بعد از چند بار تایید و تکذیب. 
چند روز قبل بود که خبر رسید مقیمی دیگر 
رئیس دانشگاه تهران نیست و ناصر سلطانی، 
عضو هیات علمی دانشکده مکانیک به جای 
او انتخاب شده است، خبری که رسانه ها برای 
آن تیتر زدند »مقیمی برکنار شد« اما بلافاصله 
این خبر تکذیب شد تا مقیمی رئیس دانشگاه 
تهران باقی بماند. برخی در آن مقطع تغییر رئیس 
دانشگاه تهران را رد کردند و یا اذعان داشتند با 
تاخیر زیاد صورت می گیرد و استناد آنها به این 
اظهارات وزیر علوم بود: »عجله ای برای تغییر 
نداریم؛ در ۶  ماهه اول کار دولت قبل ۸۰ رئیس 
دانشگاه و پژوهشگاه تغییر کرده بود ولی من الان 
هیچ برآوردی ندارم که چه تعداد و با چه سرعتی 
گر از  تغییر کنند. ما بنا را بر همکاری گذاشته ایم ا
یکجایی عملکردی گزارش یا شکایت شود و به 
دستمان برسد، آن  وقت مجبوریم اقدام کنیم 
و البته اقدام ما اقدام روش مندی خواهد بود. 
اقدام  ما براساس یک یا دو اعتراض نخواهد بود، 
هیات هایی را اعزام می کنیم خیلی بی طرف و 
کارشناس از داخل دانشگاه تحقیق می کنیم 
و گزارش می دهند، گزارش ارزیابی می شود با 
حوصله رسیدگی می شود اما تکرار می کنم صرف 
انتصاب در گذشته دلیل بر تغییر نخواهد بود.« 
مقیمی هم که تصور می کرد تغییر نخواهد کرد، 
روز دوشنبه در حکمی از معاون خود درخواست 
کرد به پرونده انضباطی دانشجویان مجدد 
رسیدگی کند، درخواستی که برخی گفتند بعد 
از سه سال دیر است و گروهی هم گمان کردند 
وجه مصالحه برای تداوم مدیریت بر دانشگاه 
تهران است، اما با حکم دیروز وزیر علوم مشخص 
شد کار مقیمی در دانشگاه تهران تمام شده و 
باید صندلی ریاست را ترک کند. روز سه شنبه 
حسین سیمایی صراف، وزیر علوم تحقیقات 
و فناوری در حکمی سیدحسین حسینی را 
به عنوان سرپرست دانشگاه تهران منصوب کرد. 
در حکم حسینی آمده که »نظر به مراتب تعّهد، 
به  ارزشمند جناب عالی،  و تجارب  تخصّص 
موجب این حکم به عنوان »سرپرست دانشگاه 
تهران« منصوب می شوید. از جنابعالی انتظار 
دارد با توکل به خداوند سبحان سرپرستی آن 
دانشگاه را بر پایه قوانین، سیاست ها و برنامه های 
مصوب به انجام رسانید. امیدوار است با پیروی 
از آموزه های اسلامی، مبانی علمی، راهبرد دولت 
وفاق ملی و با جلب همکاری دانشگاهیان و 
صاحبنظران و تشکیل شورایی از منتخبان 
کثری  دانشگاه، به منظور ایجاد مشارکت حدا
به  شایسته  افراد  پیشنهاد  در  دانشگاهیان 
وزارت جهت تصدی ریاست دانشگاه اهتمام 
ورزید. توفیق و سربلندی روزافزون جناب عالی 
را از درگاه خداوند متعال خواستارم.« محمد 
اصولگرا  اجتماعی  سیاسی  فعال  مهاجری، 
در حساب توئیتری خود نوشت: »این خبر 
درست است که فشار سنگینی به وزیر علوم وارد 
می آید که رؤسای پایدارچی دانشگاه ها عوض 
نشوند؟ از ۱4۹۵ سال قبل که اولین دانشگاه 
( در ایران تاسیس شده  ایرانی)جندی شاپور
کارآمدی آقای  کنون رئیس دانشگاهی به نا تا
مقیمی، رئیس فعلی دانشگاه تهران نداشته ایم. 

برای ابقای او هم فشار می آورند؟« 

 چرا تغییر کرد؟
کارن ابری نیا، دبیر کانون صنفی استادان 
دانشگاه دراین باره به خبرآنلاین بیان داشت: 
»البته اینکه انتظار داشته باشیم کلیه روسای 
کز آموزشی سراسر کشور را عوض  دانشگاه و مرا
کنیم انتظار درستی نیست، بلکه باید عملکرد 
آنها نظرسنجی شود، قبل تر روشی وجود داشت، 
این که هیات هایی به دانشگاه ها می فرستادند و 
از کارمندان دانشجویان و استادان پرسش هایی 
می کردند تا متوجه شوند رئیس دانشگاه توانسته 
گر بخواهیم کار  به دانشگاه کمک کند یا نه، ا
کارشناسی علمی انجام دهیم با یک گروه تحقیق 
و تفحص می شود نتیجه گرفت.« او ادامه داد: 
در  باید  »دانشگاه یک محیط علمی است، 
کم باشد، اینکه بخواهیم مسائل  آن تفکر حا
کم کنیم و کارمند و  امنیتی را به دانشگاه حا
استاد و دانشجو را تحت فشار قرار دهیم عملکرد 
صحیحی نیست و سبب می شود دانشگاه کارکرد 
اصلی خودش را از دست بدهد، محیط مناسب 
برای دانشگاه با آرامش عجین است. همین 
کسانی که مسئول اخراج استادان از دانشگاه 
هستند یا برای آنها محدودیت ایجاد کردند که 
نمی توانند این ماجرا را تغییر دهند، چون آن ها 
با اعتقادشان این مشکلات را برای استادان 
درست کردند، امروز باید کسان دیگری جایگزین 
آنها شوند تا بتوانند مشکلاتی که برخی مدیران 
بودجود آورند رفع کنند.« عضو هیات علمی 
دانشگاه تهران افزود: »با کسانی که مشکلی را 
به وجود آورند نمی شود همان مشکل را حل کرد، 
باید با افراد جدید که نگاه جدیدی داشته باشند 
و موافق نظر رئیس جمهور باشند این مشکلات 
حل شوند، تغییر در جهت اصلاح امور خوب 
است، روحیه و نشاط جدید ایجاد می کند، تغییر 
در یک دانشگاه بزرگی مانند دانشگاه تهران که 
پیش رو است سبب می شود میان دانشجویان 
کارکنان و حتی در جامعه موج  و استادان و 
جدیدی ایجاد شود، طوری که همه احساس 
کنند تغییر دارد می آید و اصلاح انجام خواهد 
گر  شد، شرایط بهتر هم با تغییر ایجاد می شود، ا
قرار باشد همان تفکرات و برخوردهای قدیمی 
در دانشگاه باقی بماند همان جواب های قدیمی 

را به ما می دهد و مشکلات حل نخواهد شد.«


